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En cualquier caso, el borrador que aporta Bruselas, que prevé 
conceder a los estados miembros una mayor flexibilidad, le 
otorga usted las herramientas necesarias para que la menor 
parte del presupuesto en cuanto a agricultura y ganadería 
que pueda recibir su departamento de parte de Europa pueda 
usted dedicarla a la materia de la que estamos hablando, es 
decir, mayor transferencia tecnológica y mayor formación de 
nuestros agricultores y también, por qué no, ganaderos .

La propia Unión Europea decía que esa transferencia de 
fondos venían a modernizar y simplificar las labores del 
campo y, también, en cuanto a agricultura y ganadería .

Por lo tanto, señora consellera, yo creo que le han puesto las 
herramientas en sus manos, suficientes, para poder tener una 
proyección de la agricultura de cara al futuro, lo suficiente –
como digo– para mejorar las condiciones de vida de nuestros 
agricultores y ganaderos en este momento .

Gracias, señora consellera .  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Tormo .

Cuando quiera . 

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Muchas gracias, señor Tormo .

Primero, una serie de aclaraciones .

Todas las medidas que le he contado, en respuesta a su pregunta 
que iba sobre transferencia de tecnología y conocimiento al 
sector agroalimentario, no estaba hablando en futuro, estoy 
diciendo que están en marcha, las estamos haciendo .

Y si a usted le parece poco 200 cursos al año (rient) con más de 
3 .000 personas que han atendido a esos cursos pues, nada, inten-
taremos hacer más cursos, pero la verdad es que están teniendo 
mucho éxito toda la variedad de cursos que estamos teniendo .

Como usted sabe, la ley de estructuras está presentada en 
estas Corts de marzo, y ya sabe que coincidimos en los objeti-
vos y en la importancia de esta ley, y así lo seguiremos .

Otra aclaración, los fondos de investigación agroalimenta-
ria europeos no van necesariamente en la PAC, hay que distin-
guir, hay programas de investigación, el H2020, que es precisa-
mente donde está concurriendo el IVIA, el CEAM . Son proyectos 
en concurrencia competitiva, y hemos hecho reforzar el personal 
investigador en el IVIA con 19 investigadores, doctores, más, que 
precisamente es lo que permite poder presentarse a proyectos de 
ámbito internacional y a consorcios internacionales .

Hemos aclarado y reforzado el personal temporal adscrito a 
proyectos, porque eso lo que permite es que haya gente que 
investigue aquí y vaya yendo a los principales centros de inves-
tigación agroalimentaria de Europa o del mundo; tenemos un 

programa de becas también (soroll de papers) en el que está ya 
la gente trabajando; hemos consolidado la financiación; hemos 
consolidado la gestión; y, además, también estamos trabajando 
en un anteproyecto de ley que actualice el IVIA –recuerdo 
que la ley actual es del año 1991–, pues otra cosa que hemos 
tenido que actualizar a la situación actual y real de hoy en día, 
queremos que el IVIA se convierta…, no solo reforzar su papel 
referente en generación de conocimiento agroalimentario…

La senyora vicepresidenta primera:

Consellera…

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

 . . .sino también en dinamizador y en coordinador de todo ese 
sistema de generación del conocimiento agroalimentario que 
queremos conseguir para esta comunidad autónoma, porque 
tenemos a los mejores investigadores, un gran conocimiento 
atesorado y una gran sabiduría en el sector .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, gracias consellera .

Passem a la pregunta número 1 .637 que formula el dipu-
tat Juan de Dios Navarro Caballero, al conseller d’educació i 
investigació .

Senyor Navarro .

El senyor Navarro Caballero:

Muchas gracias, presidenta .

Señor conseller .

Señores diputados .

Hace un mes, el 24 de octubre, traje al pleno una pregunta en 
la que le preguntaba en qué…, cómo se encontraba la adecua-
ción del IES Torrellano de Elche . Su respuesta, lejos de dar 
luz, dejó muy preocupados a los padres y madres de más de 
ochocientos alumnos del instituto IES Torrellano y a la comu-
nidad educativa . Es así, que cuando escucharon su contesta-
ción anunciaron que si el 5 de noviembre no estaba licitada 
la obra iban a proceder a manifestarse y a concentrarse en 
Elche, hartos de las mentiras, unas tras otras, hartos de las 
mentiras de su conselleria .

Han pasado del cansancio al hartazgo . Están cansados de los 
ximoanuncios en los que se ha convertido su conselleria, los 
ximoanuncios en que se ha convertido el gobierno del Titanic . 
Y, una vez más, les traigo esta pregunta aquí: ¿cuáles son los 
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motivos por los que no se han llevado a cabo las obras urgen-
tes de rehabilitación de la fachada del IES Torrellano de Elche?

Y le traigo una pregunta, una pregunta directa del AMPA con 
los que estuve reunido el lunes por la tarde, a esos que uste-
des han olvidado . Es una pregunta muy fácil y muy sencilla: 
¿cuándo empiezan las obras?

Conteste, conteste la verdad, aunque sea una vez, por favor, 
conseller . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, conseller .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyor diputat .

Ja s’ha publicat la licitació de les obres per un valor de 277 .000 
euros . L’obertura de les ofertes està prevista ja, també, per al 
mes de gener i, per tant, a partir d’ara farem tot el possible, 
igual que hem fet fins ara, per agilitzar ara l’adjudicació de les 
obres de l’empresa i el començament de les obres .

Ens haguera agradat, com ja li vaig dir anteriorment, que tot 
açò haguera anat més ràpid –ja ho he dit, que sí– però ara 
estem ja en el camí, també, de reprendre i esperem que les 
obres es puguen començar el més aviat possible .

Ja li ho vaig dir, i ho torne a dir ací, vull agrair al conjunt de la 
comunitat educativa la paciència, evidentment; tots voldríem 
anar més ràpid però, com ja li vaig dir en altra ocasió, des 
del primer moment vam començar a actuar; des del primer 
moment vam limitar l’accés a la zona de l’aparcament, es van 
tancar perimetralment les façanes de l’edifici, vam reparar 
immediatament els desperfectes i sanejar les façanes també 
de la zona d’aparcament i del trinquet, vam demanar un 
informe patològic per a vore com estava l’estructura, perquè 
l’empresa, l’empresa que va construir el centre no es va voler 
fer càrrec, i vam contractar el projecte d’execució, que ara ja 
està en licitació per eixe valor de 277 .000 euros .

Per tant, la conselleria des del primer moment ha exercit les 
seues funcions i ha actuat com pertocava .

Gràcies . (S’interromp la gravació)

El senyor Navarro Caballero:

Hombre, señor conseller, que usted me diga que han sido ágiles, 
¡hombre!, tres años, la fachada, tres años, todavía está…, la ha 
licitado…, salió antes de ayer, ¡qué casualidad! Usted sabe que 
hasta el 4 de enero tienen plazo para presentar . Es decir, que van 
a estar todo el curso, un curso más con la fachada como está .

Hombre, algunas de las diputadas… –¡qué casualidad, no hay 
ninguna de Elche!–, probablemente estarán encadenadas allí, a 
la fachada que está dañada, porque eso es lo que hubieran hecho, 
estarían aquí con unas pancartas, con unas camisetas . ¡Cómo 
cambia el cuento cuando gobiernan ustedes a cuando gobierna 
el Partido Popular! ¡Cómo cambia el cuento, señor Marzà!

Usted es el máximo responsable, usted es el que está dejando 
a las familias sin dormir por las noches por la situación que 
tienen en su colegio . Usted decía que había dado informa-
ción a los padres, que estaba todo arreglado . Pues, ¡hombre!, 
el 7 de noviembre, el AMPA dice que no ha tenido acceso 
ni al informe patológico ni al proyecto en sí . ¿De qué está 
hablando usted? ¿Cuál es la información que tienen? Bueno, 
sí, la información es cuando fue la directora territorial, Tudi 
Torró, en septiembre, les dijo: «Tranquilos que en cinco días –
el 29 de septiembre, ¿eh?– en cinco días está licitado .» Vaya, 
pues se le pasaron unos cuantos días, el 26 de noviembre .

Y, luego, usted lo tiene un poco complicado . Es que el PSOE en 
Elche, es que la concejala de educación en Elche, el 7 de noviem-
bre decía que es que usted trata mal a Elche, que es que usted 
no está a la altura . Probablemente, si no lo ha leído, yo se lo 
voy a enseñar, pero es que va más allá . Hoy hay una concentra-
ción donde la concejala de educación, del Partido Socialista del 
Ayuntamiento de Elche, que aquí también tenemos una conce-
jala, probablemente es que esté allí… –no, esta mañana ha 
estado aquí, no estaba en el concentración– ha dicho que es que 
usted no está a la altura . El alcalde, hoy ha dicho que va a hablar 
con el secretario autonómico, que es imperdonable . Y ustedes 
sacan una licitación, que usted sabe perfectamente que podía 
haber sido urgente . ¿Y la sacan ordinaria? ¿No lo podían hacer 
ustedes más rápido? ¿Usted cree que eso es gestionar?

Mire, esto (soroll de papers) es lo que desde hace tres años tienen 
los alumnos del instituto IES Torrellano . Esto, si hubiera pasado en 
la anterior legislatura, estarían encadenados . Aquí, todo el mundo 
estaría con camisetas diciendo que la seguridad de los niños es 
prioritaria . Y, ¿qué es lo que hacen ustedes? Mirar para otro lado . 
¿Qué es lo que hacen ustedes? Olvidar a las personas . ¿Qué es 
lo que hacen ustedes? Esa voz del poble que ustedes decían que 
había que escuchar, ¿sabe en qué se ha traducido? En ximoa-
nuncios. A ver si hacen algo y, por favor, tengan en cuenta que la 
ciudad de Elche es la tercera ciudad de la Comunidad Valenciana, 
y que son igual de importantes que cualquier municipio . Y uste-
des están dándoles la espalda a todos los ciudadanos de Elche .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Navarro .

Conseller, per a acabar la . . . Quan vullga .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Sí . Doncs ara vaig a explicar-li la diferència entre vostés i 
nosaltres . Ara es fan les coses i està la plataforma de contrac-
tació penjada perquè puga adjudicar-se eixa obra i es puga 
començar .
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I si vosté té la cara de fer el que està fent ací, el cinisme de 
fer el que està fent ací, vosté . . ., sí, sí, ho sap perfectament, 
que quan vullga els explica a les famílies, ja que vosté intenta 
erigir-se en representant de les famílies . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor . . .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

 . . .els intenta explicar per què hem arribat a esta situació .

Jo ja he dit que està en la plataforma de contractació, 
277 .000 euros . Fets i no paraules .

Vaig a explicar-li què és el que ha passat en eixa escola, en eixe 
institut . Sap què ha passat? Que es va adjudicar per CIEGSA 
quan vostés governaven . Sap per quant? Per 6,7 milions 
d’euros . Sap quant és això? Un milió més del que va eixir a adju-
dicació . Quina casualitat! Quina casualitat que puja per un 
milió d’euros més . No sabem molt bé a qui va anar . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor . . .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

 . . .Bé, en realitat sí que ho sabem . En realitat sí que ho sabem . 
Sap per què? Perquè casualment l’empresa era…, el president 
de l’empresa era el germà d’un exministre del Partit Popular . 
(Veus) Casualment, casualment, una empresa que segons 
el seu extresorer, casualment, segons el seu extresorer del 
Partit Popular, diu que eixa empresa, segons ell, pagava 
bitllets de cinc-cents euros per a finançar el partit a canvi de 
quedar-se escoles . Això és el que deia el seu extresorer .

I no només això, sinó és que damunt d’estos negocis, des del 
primer dia, no des de fa tres anys, des del primer dia, eixe 
institut té problemes des del primer dia de l’obra . Quina 
casualitat!, després de tots eixos sobrecostos i d’empreses de 
germans de ministres del Partit Popular,…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Navarro . . .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

 . . .problemes de goteres, problemes de fusteria exterior, 
problemes d’inundacions en la cafeteria, problemes de corcat 

des del 2006 –obra del 2004, eh?–, problemes des del 2006; 
problemes en la tanca de la parcel·la; un expedient espec-
tacular, una obra magnífica, adjudicada per un milió d’euros 
més a una empresa d’un germà d’un ministre del Partit 
Popular . I resulta que ara, a més a més, no només això, sinó 
que se fa un informe patològic que diu que són vicis ocults de 
la construcció; vicis ocults de la construcció i que l’empresa 
no es fa responsable perquè després de deu anys que vostés 
no van mirar res de l’estructura, resulta que ja no es podien 
fer responsables perquè ja havia passat massa temps .

I no és casualitat, perquè no és l’únic lloc on passa . Perquè 
resulta que també a Gandia cau una façana de l’Escola 
Oficial d’Idiomes feta en 2014, feta en 2014. Sap de qui era 
l’empresa constructora? Del germà d’un secretari autonòmic 
del PP . (Veus) Tornem a repetir les mateixes qüestions . Sap 
qui ho diu? L’informe de l’UCO, de la Guàrdia Civil, que deia 
que, efectivament, vostés estaven fent unes cosetes que no 
tocava amb les escoles .

Mire, a banda d’això, demane que els ho diga a les empreses, 
i els ho diga també a les famílies . I jo, sap què li dic? Que a Elx, 
mire si hem actuat que no només hem posat en la plataforma 
de contractació aquesta reforma sinó que també acabem 
d’adjudicar al Jaume I una obra que fea molt de temps que 
estava esperant; hem canviat i hem retirat el fibrociment en 
set centres educatius, en set centres educatius d’Elx . Vostés, 
en tota una legislatura, ningun, ningun; nosaltres, en tres 
anys, set centres als qual s’ha retirat el fibrociment; i n’hi han 
ja delegats i resolts més de 15,7 milions d’euros per a cons-
trucció de centres en el pla Edificant en la ciutat d’Elx.

Per tant, fets i no paraules . Explique a les famílies què feia el 
seu partit amb els diners del que havia d’haver construït un 
centre com tocava i no com el que van deixar . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Continuem amb la pregunta número 1 .609, que formula 
el diputat senyor Vicente Casanova Claramonte, del Grup 
Parlamentari Popular, també al conseller d’educació .

Quan vullga, senyor Casanova .

El senyor Casanova Claramonte:

Bé, senyor conseller .

A mi ja quasi me dóna vergonya tornar a preguntar el mateix, 
però des que el 2 de juliol vostés van anunciar la imminent lici-
tació de la represa de les obres del col·lege paralitzat Regina 
Violant –porta dos anys paralitzat–, que no sabien res, casual-
ment, dijous passat, quatre mesos i mig després de l’anunci de 
la imminent licitació, que vosté personalment me va dir ahí 
fora del plenari, el dia 3 de juliol, el dia següent, s’ha licitat .

Per tant, la meua pregunta, quedaria per contestar-me a les 
altres coses que li pregunte en la pregunta oral, que la vaig 
formular el 18 d’octubre . I és, quina valoració fa vosté de tot 


